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Acta de la 40a sessió del Consell Català d’Estadística 

Data: 4 d’octubre de 2021 
Horari: de 9.30 a 11.40 h 
Lloc: sessió en línia 

Hi assisteixen: 

Sra. Guadalupe Gómez Melis Presidenta del Consell Català d’Estadística 
Sr. Xavier Cuadras Morató    Director de l’Idescat, que actua com a secretari 
Sra. Marta Curto Grau         Vicepresidenta del Consell Rector del Sistema 

estadístic de Catalunya 
Sr. Pedro Delicado Usero  Universitat Politècnica de Catalunya 
Sr. Pere Puig i Casado  Universitat Autònoma de Barcelona 
Sr. Jaume Garcia Villar Universitat Pompeu Fabra 
Sr. Josep M. Mateo i Sanz  Universitat Rovira i Virgili 
Sr. Santiago Thió i Fernández  
de Henestrosa       Universitat de Girona 
Sr. Antoni Meseguer i Artola    Universitat Oberta de Catalunya 
Sr. Carles Comas Rodríguez  Universitat de Lleida 
Sr. Joan Carles Martori i Cañas  Universitat de Vic-Universitat Central de 

Catalunya 
Sra. Carme Ruiz i Viñals Universitat Abat Oliba CEU 
Sr. Antoni Mora Corral Universitat Internacional de Catalunya 
Sr. Salvador Guillermo i Viñeta  Foment del Treball Nacional 
Sra. Marta Sanz-Solé  Institut d’Estudis Catalans 
Sr. Daniel Garrell i Ballester  CCOO 
Sr. Jordi Oliveres i Prats Associació Catalana de Municipis i Comarques 
Sra. Maria Àngels Barbarà Fondevila     Directora de l’Autoritat Catalana de Protecció de 

Dades 
Sr. Jaume Massó i Cartagena Director de l’Institut Cartogràfic i Geològic de 

Catalunya 
Sr. Jordi Argelaguet i Argemí    Director del Centre d’Estudis d’Opinió 
Sra. Cristina Rovira i Trepat  Subdirectora general de Producció i Coordinació 

de l’Idescat 
Sr. Josep Sort i Ticó    Subdirector general d’Informació i Comunicació 

de l’Idescat 
Sra. Mercè Perelló i Jané Subdirectora general d’Administració i Serveis 

Generals de l’Idescat 
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També hi assisteix com a convidat el Sr. Ernest Pons Fanals, president de la Societat 
Catalana d’Estadística. 

S’han excusat d’assistir-hi: 
Sr. Jordi Cabrafiga Macias Vicepresident del Consell Rector del Sistema 

Estadístic de Catalunya 
Sr. Josep M. Oller i Sala    Universitat de Barcelona 
Sra. Marianna Bosch Casabò   Universitat Ramon Llull 
Sr. Moisès Bonal i Ferrer   PIMEC 
Sr. Josep Manuel Fandiño i Crespo  UGT 
Sra. Montserrat Feliu Roig   Federació de Municipis de Catalunya 
Sr. Leopoldo Gay Montalvo Organització de Consumidors i Usuaris de 

Catalunya 

 

Ordre del dia 
 
1. Lectura i aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del 26 d’octubre de 2020. 
2. Informe del director de l’Institut d’Estadística de Catalunya. 
3. Informe sobre el compliment del Programa anual d'actuació estadística per a l'any 2020. 
4. Proposta de Programa anual d'actuació estadística per a l'any 2022. 
5. Informe i aprovació, si escau, del dictamen elaborat per la Comissió de Treball del 

Consell Català d'Estadística sobre la proposta del Programa anual d'actuació estadística 
per al 2022. 

6. Proposta d’avantprojecte de Llei del Pla estadístic de Catalunya 2023-2028. 
7. Informe i aprovació, si escau, del dictamen elaborat per la Comissió de Treball del 

Consell Català d'Estadística sobre la proposta d’avantprojecte de Llei del Pla estadístic 
de Catalunya 2023-2028. 

8. Torn obert de paraules. 
 

Desenvolupament de la sessió 
 
En sessió en línia, a les 09.30 hores del dia 4 d’octubre de 2021, amb assistència de les 
persones abans esmentades, es reuneix el Consell Català d’Estadística (en endavant, 
Consell) en sessió anual ordinària, per tal de tractar els temes assenyalats en l’ordre del dia 
de la convocatòria. 
 
Guadalupe Gómez Melis, presidenta del Consell, obre la sessió i dona la benvinguda als 
assistents i al Sr. Ernest Pons Fanals, president de la Societat Catalana d’Estadística, que hi 
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assisteix com a convidat, atès que ha participat en la Comissió de treball que ha elaborat els 
dictàmens que es presentaran a la reunió. També excusa l’absència dels membres del 
Consell que no poden assistir a la reunió.  
 
La presidenta dona una especial benvinguda als tres nous membres del Consell i agraeix la 
feina feta per les persones que substitueixen: Sr. Pedro Delicado Usero, representant de la 
Universitat Politècnica de Catalunya, en substitució del Sr. Xavier Tort-Martorell i Llabres; Sr. 
Carles Comas Rodríguez, representant la Universitat de Lleida, en substitució del Sr. Carles 
Capdevila i Marquès, i Sra. Marta Sanz-Solé, representant de l’Institut d’Estudis Catalans, en 
substitució del Sr. Joan de Solà-Morales i Rubió. 
 
Finalment, esmenta que l’any 2020 es va celebrar el 30è aniversari de l’Idescat amb totes 
les limitacions que va obligar la pandèmia i agraeix l’esforç per les activitats realitzades. I, 
apunta que molt probablement l’experiència farà que a partir de l’any vinent les reunions del 
Consell es puguin celebrar de forma híbrida: combinant la presencialitat amb la virtualitat, 
cosa que especialment facilitarà l’assistència a les reunions als membres que s’han de 
desplaçar des de fora de Barcelona. 
 
 

1. Lectura i aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior 
 
La presidenta dona pas a la lectura i aprovació de l’acta de la reunió anterior, la qual ha 
estat comunicada amb anterioritat als membres del Consell. 
 
El secretari del Consell informa que no se n’ha rebut cap esmena.  
 
El Consell dona conformitat a l’acta número 39, corresponent a la sessió del Consell del dia 
26 d’octubre de 2020, i sense que cap dels presents hi faci cap altra observació, s’aprova 
l’acta per unanimitat. 
 

2. Informe del director de l'Institut d'Estadística de Catalunya 
 
La presidenta dona la paraula al director de l’Idescat perquè presenti el seu informe amb les 
actuacions més destacades que l’Idescat ha dut a terme des de la darrera reunió presencial 
del Consell, celebrada el dia 26 d’octubre de 2020.  
 
El director inicia la seva intervenció agraint a tots els integrants de l’equip humà de l’Institut 
pel gran esforç realitzat que ha permès que tots els serveis seguissin en actiu a cada 
moment durant un any marcat per les restriccions sanitàries degudes a la pandèmia. També 
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destaca especialment l’activitat realitzada durant els treballs preparatoris de l’avantprojecte 
de la Llei del Pla estadístic de Catalunya 2023-2028. 
 
El director presenta el seu informe, que es pot consultar en el document PPT que 
acompanya aquesta acta i que és consultable a la pàgina web del Consell. 
 
La presidenta del Consell demana quina és la  periodicitat amb la qual l’Idescat actualitza les 
dades sobre la covid esmentades a l’informe del director. La subdirectora general de 
Producció i Coordinació de l’Idescat, Cristina Rovira, respon que es van començar a recollir 
les dades proporcionades pel Departament de Salut de forma diària a l’inici de la pandèmia, 
per passar després a publicar-les setmanalment i trimestralment a mesura que s’ha anat 
normalitzant i ampliant aquesta informació amb més dades (PCRs, vacunes, ...). L’Idescat 
va completar aquestes dades amb altres dades socioeconòmiques per completar la visió de 
l’impacte que té sobre el país aquesta pandèmia.  
 
La presidenta del Consell demana a l’Idescat si el nombre de demandes de microdades per 
a la recerca esmentades a l’informe del director ha augmentat en el darrer any, sobretot 
després de l’impacte que ha tingut la pandèmia en la societat. El director de l’Idescat informa 
que la demanda no ha augmentat i que la causa potser és que se’n fa poca difusió, d’aquest 
servei, sobretot perquè hi ha una limitació de recursos humans per atendre aquest tipus de 
demandes perquè són molt complexes d’elaborar i requereixen molt temps. La Sra. Cristina 
Rovira puntualitza que les demandes no tenen relació amb la pandèmia, que normalment ja 
van adreçades al Departament de Salut, sinó que són demandes que requereixen la fusió de 
diferents fonts. El Sr. Antoni Mora Corral, representant de la Universitat Internacional de 
Catalunya, corrobora la informació donada per la Sra. Rovira dient que s’adrecen al 
Departament de Salut quan requereixen dades de la covid. 
 
La presidenta del Consell també s’interessa per l’impacte que poden haver tingut les 
restriccions sanitàries en la realització de les sessions tècniques de l’Idescat. La Sra. 
Cristina Rovira li respon que la mitjana d’assistents era de 30/35 persones per sessió abans 
de la pandèmia i que amb la modalitat telemàtica aquesta assistència ha passat a ser de 
60/65 persones per sessió. En el futur, l’Idescat preveu fer les sessions de forma híbrida. 
 
La presidenta dona el Consell per informat sobre l’activitat de l’Idescat presentada pel seu 
director. 
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3. Informe sobre el compliment del Programa anual d'actuació estadística per 
al 2020 
 
La presidenta dona la paraula a la subdirectora general de Producció i Coordinació de 
l’Idescat, Cristina Rovira, per tal que informi del compliment del Programa anual d'actuació 
estadística per al 2020 (PAAE 2020), la documentació del qual ha estat distribuïda amb 
anterioritat als membres del Consell. 
 
La subdirectora presenta l’informe –que es pot consultar en el document PPT que 
acompanya aquesta acta i que és consultable a la pàgina web del Consell. 
 
Finalment, el Consell es dona per assabentat de l’informe sobre l’execució del PAAE 2020 
presentat per l’Idescat. 

 
 
4. Proposta de Programa anual d’actuació estadística per a l’any 2022 
 
La presidenta demana al director de l’Idescat que informi sobre el nou Programa anual 
d’actuació estadística de Catalunya (d’ara en endavant, PAAE) per a l’any 2022 i que el 
Govern haurà d’aprovar abans del 31 de desembre de 2021. La documentació ha estat 
distribuïda amb anterioritat als membres del Consell. 
 
El director presenta la proposta –que es pot consultar en el document PPT que acompanya 
aquesta Acta i que és consultable a la pàgina web del Consell. 
 
Una vegada finalitzada la intervenció del director, la presidenta del Consell agraeix la 
proposta de Programa presentat. 
 

5. Informe i aprovació, si escau, del dictamen elaborat per la Comissió de 
Treball del Consell Català d'Estadística sobre la proposta del Programa anual 
d'actuació estadística per al 2022 
 
La presidenta obre aquest punt de l’ordre del dia recordant als membres que el Consell 
Català d’Estadística elabora anualment un dictamen previ no vinculant sobre el projecte de 
programa anual d’actuació estadística. 
 
Per tal d’elaborar aquest dictamen i atès que s’ha constituït una comissió de treball al si del 
Consell, per acord de 24 de març de 2021, el secretari -per ordre de la presidenta- va 
convocar una reunió extraordinària del Consell el 23 de setembre de 2021 per aprovar un 
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segon encàrrec a la comissió de treball, consistent a elaborar un dictamen previ no vinculant 
sobre el projecte de programa anual d’actuació estadística per al 2022. La comissió està 
formada per la presidenta del Consell, que la presideix, els representants de l'Associació 
Catalana de Municipis i Comarques, Sr. Jordi Oliveres Prats, de la Universitat Abat Oliba 
CEU, Sra. Carme Ruiz i Viñals i de la Universitat Pompeu Fabra, Sr. Jaume Garcia Villar, 
així com pel professor de la Universitat de Barcelona i president de la Societat Catalana 
d'Estadística, Sr. Ernest Pons Fanals, que actua en qualitat d’expert extern. 
 
La presidenta fa lectura del dictamen que, prèviament, ha estat distribuït als membres del 
Consell  –que es pot consultar en el document PDF que acompanya aquesta acta i que és 
consultable a la pàgina web del Consell–, i el sotmet a la seva consideració. Els principals 
punts d’aquest document fan referència a: 

 
1. Continuïtat en la producció de sèries estadístiques. 
2. Continuïtat d’actuacions estadístiques en els PAAE. 
3. Proposta d’incorporació de noves actuacions estadístiques.  
4. Anàlisi de l’eventual incorporació al Sistema estadístic de Catalunya d’altres 

productors d’informació estadística. 
5. Difusió estadística i activitats estadístiques instrumentals. 
6. Desigualtat de gènere. 

 
El Consell aprova el dictamen elaborat per la comissió de treball relatiu a la proposta de 
PAAE 2022 que es presentarà al Consell Rector del SEC perquè l’aprovi. 
 
 

6. Proposta d’avantprojecte de Llei del Pla estadístic de Catalunya 2023-2028 
 
La presidenta dona la paraula al director de l’Idescat perquè presenti la proposta 
d’Avantprojecte de llei del Pla estadístic de Catalunya 2023-2028 (en endavant, PEC). 
 
El director presenta la proposta d’avantprojecte –que es pot consultar en el document PPT 
que acompanya aquesta acta i que és consultable a la pàgina web del Consell. 
 
Finalment, el Consell es dona per assabentat de l’informe sobre la proposta d’avantprojecte 
presentat. 
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7. Informe i aprovació, si escau, del dictamen elaborat per la Comissió de 
Treball del Consell Català d'Estadística sobre la proposta d’Avantprojecte de 
llei del Pla estadístic de Catalunya 2023-2028. 
 
La presidenta obre aquest punt de l’ordre del dia recordant als membres del Consell Català 
d’Estadística que és una funció del Consell elaborar un dictamen previ no vinculant sobre 
l’Avantprojecte de llei del Pla estadístic de Catalunya i que a aquest efecte es va constituir 
una comissió de treball al si del Consell, per acord de 24 de març de 2021.  
 
La Comissió està formada per la presidenta del Consell, que la presideix, els representants 
de l'Associació Catalana de Municipis i Comarques, Sr. Jordi Oliveres Prats, de la Universitat 
Abat Oliba CEU, Sra. Carme Ruiz i Viñals i de la Universitat Pompeu Fabra, Sr. Jaume 
Garcia Villar, així com pel professor de la Universitat de Barcelona i president de la Societat 
Catalana d'Estadística, Sr. Ernest Pons Fanals, que actua en qualitat d’expert extern. 
 
La presidenta fa lectura del dictamen que, prèviament, ha estat distribuït als membres del 
Consell  –que es pot consultar en el document PDF que acompanya aquesta acta i que és 
consultable a la pàgina web del Consell–, i el sotmet a la seva consideració. Els principals 
punts d’aquest document fan referència a:  

• La millora dels processos de col·laboració i coordinació del Sistema estadístic de
 Catalunya. 

• L’augment de la qualitat i l’abast de la informació estadística generada. 
• L’aprofitament  eficient de la informació disponible en les administracions 

 públiques per a l’elaboració d’estadístiques oficials. 
• El foment de l’accés a les dades que es disposa per a la recerca i l’avaluació de 

polítiques públiques. 
 
La presidenta del Consell agraeix la feina feta pel Grup de treball. Aquests prenen la paraula 
per agrair la informació proporcionada per l’Idescat i la bona predisposició a 
facilitar l’elaboració del dictamen. En primer lloc, intervé el Sr. Jaume Garcia i apunta que la 
voluntat del dictamen és constructiva i convida a reflexionar sobre l’actual Llei d’estadística 
atès que amb els canvis tecnològics i el pas del temps també li cal una revisió sobretot pel 
que fa al que s’hi descriu sobre les funcions del Consell. La Sra. Carme Ruiz posa l’èmfasi 
en la necessitat de plantejar-se, en recursos humans, l’actualització de la formació i la 
incorporació de perfils més especialitzats per fer front a nous reptes. El Sr. Jordi Oliveres, 
per la seva banda, constata que hi ha uns actors del Sistema estadístic de Catalunya que 
són les entitats territorials, que amb la proposta de suprimir el Consell Rector aquests 
desapareixen, tot i ser actors d’aquest Sistema i això s’hauria de compensar com a mínim 
amb algun representant del sector local a la Comissió tècnica estadística. El Sr. Oliveres 
també afirma que l’avantprojecte necessita una revisió final per evitar algun error que hi ha 
detectat. El Sr. Ernest Pons ratifica el que han apuntat la resta de membres.  
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El Sr. Antoni Mora, representant de la Universitat Internacional de Catalunya, intervé per dir 
que personalment li sembla poc operativa l’existència d’un Consell Rector per a la gestió del 
dia a dia del Sistema estadístic de Catalunya.  
  
El Sr. Pedro Delicado, representant de la Universitat Politècnica de Catalunya, intervé per 
comentar el que s’ha dit sobre l’ús de dades massives de propietat privada, dependre 
d’aquestes empreses proveïdores posa en qüestió la continuïtat de les estadístiques oficials 
perquè si l’empresa plega ens quedaríem sense dades. Dependre de tercers potser pot 
comportar despeses excessives perquè els preus sempre estaran en mans de les 
empreses. El director respon que la idea que hi ha al darrere d’utilitzar dades massives és 
reduir la càrrega dels informants, però que això depèn de la futura regulació de les autoritats 
europees sobre B2G (Bussines to Governments), perquè segurament el preu estaria 
regulat.   
  
El director de l’Idescat pren la paraula per agrair als membres del Grup de treball, i al conjunt 
del Consell, per les observacions fetes a la proposta d’avantprojecte presentat. Comparteix 
que el Consell hauria de ser l’òrgan assessor de tot el Sistema estadístic de 
Catalunya (SEC) i no només de l’Idescat, tot i que a la pràctica és així perquè l’Idescat és 
l’òrgan que coordina el SEC. Això permetria fer una reflexió més profunda de l’organització 
dels òrgans col·legiats. També està d’acord a acceptar que els òrgans territorials estan poc 
representats en la proposta. I pel que fa a les estadístiques experimentals, diu que són 
habituals en els òrgans estadístics actuals i que s’ha previst diferenciar-les de les 
estadístiques oficials per evitar confusions entre treballs experimentals de la resta i que no 
puguin tenir el mateix estatus.  

 
La presidenta informa els membres del Consell que els mantindrà informats de l’evolució de 
la tramitació de l’Avantprojecte. 
 
El Consell aprova el dictamen relatiu a l’Avantprojecte de llei del Pla estadístic de Catalunya 
2023-2028, amb l’única abstenció del director de l’Idescat (per preservar la seva posició per 
la doble condició de membre del Consell i director de l’Institut), que es presentarà al Consell 
Rector del SEC perquè l’aprovi. 
 
 
 
8 . Torn obert de paraules 
 
La presidenta clou la reunió amb un agraïment al professor Pere Puig i Casado, 
representant de la Universitat Autònoma de Barcelona, per haver dirigit la revista SORT 
durant els darrers anys i per la bona feina feta. I informa que la direcció l’ha assumida el 
professor David Conesa, de la Universitat de València, al qual agraeix que hagi acceptat 
assumir aquest repte. 
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Sense més intervencions, la presidenta del Consell dona per acabada la reunió del Consell a 
les 11.40 hores, i desitja molta força i salut a tots i agraeix l’assistència a tothom. 

Acords 
 

1. Aprovació de l’acta de la sessió del Consell celebrada el 26 d’octubre de 2020. 
2. El CCE es dona per assabentat de l’informe sobre el compliment del PAAE 2020. 
3. Aprovació del dictamen elaborat per la comissió de treball sobre el programa anual 

del PAAE 2022. 
4. Aprovació del dictamen elaborat per la comissió de treball sobre l’Avantprojecte de 

llei del Pla estadístic de Catalunya 2023-2028. 
 
 
 
La presidenta aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
 
Vist i plau  
 
 
 
 
 
 
 
 
Guadalupe Gómez Melis    Xavier Cuadras Morató  
Presidenta del      Director de l’Idescat  
Consell Català d’Estadística     Secretari del Consell Català d’Estadística 
 
 


